
1 

 

 

  

Studienævnet for Planlægning og Landinspektøruddannelsen 

Det Tekniske Fakultet for IT og Design 

 

Referat fra møde i studienævnet for planlægning og landinspektøruddannelsen tirsdag d. 22. 

oktober 2024 kl. 12.30 til 15.30 

 

København: Lokale 2.1.025, ACM 15 

Aalborg: Lokale 4.307, Rendsburggade 14 

 

Deltagere: 

Medlemmer: Poul Alberg Østergaard (PAØ) (studienævnsformand og programkoordinator SEPM), Iva 

Ridjan Skov (IRS) (Programkoordinator SusCi), August Sawman Nygaard (ASN) 

(studenterrepræsentant og studenterstudievejleder LAND, AAL), Henrik Riisgaard (HR) 

(programkoordinator EMSS), Tobias Faurhøj Knudsen (TFK) (studenterrepræsentant, LAND, AAL), 

Mathias Lyng Nikolajsen (MLN) (studenterrepræsentant BEM/SusCi, KBH) 

Observatører: Helle Nedergaard Nielsen (HNN) (programkoordinator BEM bachelor), Andrea Dolmer 

Agbanou Johansen (ADAJ) (Studenterstudievejleder, BEM/SusCi, KBH), Martin Lehmann (ML) 

(programkoordinator CISU), Allis Hansen (AH) (referent og studienævnssekretær) 

 

Afbud: 

Medlemmer: Lise Schrøder (LS) (programkoordinator LAND bachelor og LAND kandidat, KBH), 

Michael Tophøj Sørensen (MTS) (programkoordinator LAND bachelor og LAND kandidat, AAL), 

Frederik Kirk Fabrin (FKF) (studenterrepræsentant, BEM, AAL), Kristian Olesen (KO) 

(programkoordinator UPM), Magnus Bornæs (MB) (Næstformand og studenterrepræsentant, BEM, 

AAL), Nicolai Hvid (NH) (studenterrepræsentant, LAND, KBH) 

Observatører: Alexander Adiyasa (AA) (studenterstudievejleder LAND, KBH), Emma Olsen (EO) 

(Studenterstudievejleder, BEM, AAL) 

 

Studienævnsformand Poul Alberg Østergaard deltog i mødet fra København 

 

Forkortelser brugt i referatet: 

BEM = By-, Energi- og Miljøplanlægning 

UPM = Urban Planning and Management 

SEPM = Sustainable Energy Planning and Management 

EMSS = Environmental Management and Sustainability Science 

CISU = Cities and Sustainability 

SusCi = Sustainable Cities 

LAND = Landinspektøruddannelsen 

SPLM = Surveying, Planning and Land Management 

SP = Surveying and Planning 

AAU = Aalborg Universitet 

AAL = Aalborg  

KBH = København 

SN = Studienævn 

PL-SN = Studienævnet for Planlægning og Landinspektøruddannelsen 

PLAN = Institut for Bæredygtighed og Planlægning 

TECH = Det Tekniske Fakultet for IT og Design 
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SPS = Specialpædagogisk støtte 

PEAS = Planning and Environmental Association of Students 

ECTS = European Credit Transfer System 

 

1) Godkendelse af dagsorden  

a) Baggrund: Gennemgang af dagsorden og registrering af medlemmernes antal og konstatering af om 

studienævnet er beslutningsdygtigt  

b) Behandling: Godkendelse 

c) Konklusion: Dagsorden blev godkendt. Der var modtaget fuldmagt fra KO, MB, FKF. Studienævnet 

var beslutningsdygtigt. 

2) Opfølgning fra sidste SN-møde (Poul og Allis) 

a) Baggrund: Opfølgning 

b) Behandling: Orientering 

c) Konklusion: 

2.a) Frafaldsoverblik: 

Vedr. årgang 2023 (september 2023 til september 2024): 

PAØ orienterede om det samlede frafald på vores bacheloruddannelser: BEM, KBH: 8 studerende (48 

til 40), BEM, AAL: 9 studerende (35 til 26). Frafaldet på BEM, AAL er gået i rød. LAND, KBH: 3 

studerende (14 til 11). Frafaldet på LAND, KBH er gået i rød. LAND, AAL: 3 studerende (20 til 17).  

For vores kandidatuddannelser er der følgende frafald i perioden: SusCi: 0 studerende (32). SP(TECH), 

KBH: 1 studerende (5 til 4), SPLM(GEOM), KBH: 0 studerende (18). SPLM(GEOM), AAL: 1 

studerende (28 til 27), UPM: 2 studerende (13 til 11), SEPM: 2 studerende (15 til 13), EMSS: 1 

studerende (28 til 27), CISU: 0 studerende (9). Samlet set er BEM kandidat gået i gul. 

 

2.b) Nyt frafaldsoverblik: 

PAØ orienterede om, at for årgang 2024 var der ingen frafaldne pr. 1. oktober, men det er også fra 1. 

oktober, at frafald regnes. 

 

2.c) Udmeldelsesbegrundelser: 

PAØ gennemgik kort begrundelserne. De fleste går på, at man gerne vil prøve noget andet. Det er 

hovedsageligt ikke noget, vi kan gøre noget ved. Hvis nogen hæfter sig ved noget i begrundelserne, 

bedes man kontakte PAØ herom. 

 

2.d) Nyt om studiemiljø på PLAN, september 2024: 

PAØ gennemgik kort den info vi havde modtaget vedr. nyt om studiemiljø, herunder bl.a. at man i AAL 

er flyttet ud af Rendsburggade 6. Rulleskærme er blevet indkøbt i KBH og AAL. Der er oprettet et nyt 

rum i Moodle for sociale aktiviteter. Der er indkøbt nye sofaer i KBH. PAØ ville melde ind til Mette B., 

at der var interesse for indmeldelser om studiemiljø til Studieservice/CAS og hvad der kommer ud af 

det.  

 

2.e) Valg til studienævn på studentersiden: 

AH mindede om, at deadline for opstilling til valget er 25. oktober kl. 12:00 

 

2.f) Møde med AAU Studie- og Trivselsvejledning d. 04.10.24: 

PAØ orienterede om, at vi har haft årligt møde med Studie- og Trivselsvejledningen. Der var en 

overrepræsentation af henvendelser/samtaler i KBH. En del af forklaringen er formentlig, at den 

centrale studievejledning er repræsenteret på campus i KBH og dermed nemmere at gå til. Antallet af 
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henvendelser dækker over flere af de samme studerende. Men stadig et højt antal henvendelser i KBH. 

Dertil info om AAU studieklub, som er et tilbud udelukkende til SPS-studerende med det formål at give 

dem et sted at mødes for at hygge og udveksle erfaringer fra deres studieliv. Det er de studerende selv, 

der definerer indholdet. Det er et pilotprojekt, som indtil videre kun kører i AAL. Ydermere info om, at 

det er blevet besluttet at udvide minimumskravene til studenterstudievejledere, hvilket bl.a. vil betyde, 

at de workshops, som hidtil har været frivillige, bliver obligatoriske fra 2025. 

 

3) Nyt fra formøde (Poul) 

a) Baggrund: Meddelelser fra dagens formøde i KBH 

b) Behandling: Orientering  

c) Konklusion 

PAØ orienterede om, at studieordningsrevision på SusCi var blevet drøftet. Dertil var studiemiljø blevet 

drøftet. PEAS kører godt pt. Der havde været afholdt et arrangement i sidste uge, men kun på dansk. 

ADAJ forsøger at få gang i noget på SusCi. ADAJ har været rundt på alle semestre for at præsentere sig. 

Ønske fra studievejleder om at få trivselskontaktperson på hvert semester. Der var enighed om, at det 

var en god idé, men det kunne måske blive svært at få nogen til at være det. PAØ ville kontakte de 

enkelte semesterkoordinatorer. Ca. 22 deltagere til fælles BEM/LAND studiepraktik senere på ugen. 

HNN nævnte, at de studerende ønsker flere sociale arrangementer og der har været afholdt 

arrangementer med begrænset fremmøde. HNN ville undersøge, hvordan de studerende underrettes om 

disse arrangementer. 

 

4) Nyt fra studerende 

a) Baggrund: Meddelelser fra studerende, herunder nyt fra næstformand  

b) Behandling: Orientering 

c) Konklusion: 

ASN: Fælles BEM/LAND studiepraktik i AAL i denne uge. Ca. 30 deltagere. Ellers intet nyt. 

TFK: Intet nyt. 

MLN:  Intet nyt.  

ADAJ: Intet nyt 

 

5) Nyt fra uddannelserne (ca. 5 min. pr. studienævnsmedlem) 

a) Baggrund: Meddelelser fra studienævnets uddannelsesrepræsentanter 

b) Behandling: Orientering 

c) Konklusion: 

IRS: Afholdt styregruppemøde på SusCi1 og alle grupper var med. Lidt udfordringer med 

skemaændringer, men ellers indtryk af, at grupperne fungerede fint og der var generelt en positiv 

stemning. SusCi3 er godt i gang. På SusCi4 har to forsinkede studerende lige afleveret speciale. 

ML: Første temperaturtjek afholdt på CISU1 vedr. opstart, kurser, projekt osv. Generelt går det godt. 

Nogle gange forvirrede over CALMoodle, men dette bliver løst fremadrettet. Lidt udfordret på kurserne 

i ”Sustainable Urban Planning” og ”Theories of Science and Research Designs” og for lidt tid til emner, 

som de studerende gerne vil have bragt op. ML følger op på et senere styregruppemøde. Godt i gang 

med projekterne. CISU3: Intet nyt. Statusseminar afholdes primo november. 

HR: God stemning på EMSS1. Det sociale er også kommet op at køre. Er ikke kommet så langt med 

projekterne og nogle er slet ikke kommet i gang endnu, men det er formentlig grundet travlhed med 

kurserne. Møde afholdt om muligheder på 3. semester. EMSS3: Fået at vide, at vi gerne må tydeliggøre 

mulighed for at skrive projekt sammen, selvom man er ved forskellige virksomheder på 

projektorienteret forløb. Lidt brok over kurset på 3. semester (projektledelse). Det tydeliggør, at alle 

semesterkoordinatorer skal huske at informere om, at projektorienteret forløb er på 25 ECTS. HR 
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anbefaler at der skrives 31 timer ind i kontrakterne for de kommende studerende på 3. semester.  

Der var på mødet lidt diskussion om det at skrive sammen. ML promoverer og tydeliggør det på diverse 

møder undervejs på CISU3, hvilket ikke har ført til så mange grupper på CISU3, men derimod på 

CISU4. Enighed om, at programkoordinatorerne kan informere om muligheden. MLN så gerne, at man 

forstærker kommunikationen om 3. semester, herunder info om projektet. IRS nævnte, at hun deltager i 

næste infomøde på SusCi.  

HNN: Der er en enkelt gruppe på BEM3, som arbejder på tværs af BEM3 og TAN3. BEM1: Gået i 

gang med at planlægge en hyttetur på eget initiativ. Ift. frafald på BEM, så sættes gang i fokusgruppe. 

EO og ADAJ er på arbejdet med at se på, hvordan uddannelsen kan styrkes og at kortlægge de 

studerendes ønsker og behov ift. studiet. Alberte står for at få faglig fredag på campus i KBH sat i søen. 

Gruppen mødes igen om et par uger og samler op. Der var også andre forslag (bl.a. workshops), men 

man venter med dem. Underviser til den naturvidenskabelige del af ”Matematik og Naturvidenskab” i 

KBH mangler til næste efterår. Hvis HNN ikke modtager forslag til en ny underviser i løbet af denne 

uge, så vil HNN gå videre til PLAN studieleder med forslag om, at den nuværende underviser på 

matematikdelen også tager naturvidenskabsdelen. Vedkommende har kompetencer til at undervise på 

begge fagområder og er tilknyttet Institut for Matematiske Fag.  

PAØ: Det går fint på SEPM1. Aktiv social committee. SEPM3: Intet nyt. 

 

6) Forsinkede studerende (Allis) 

a) Baggrund: Kvalitetssikring. Gul kategori: Studerende, der er mere end 5 og mindre end 15 ECTS 

bagud ift. det forventede.  Rød kategori: Studerende, der er mere end 15 ECTS bagud ift. det forventede 

(men som har bestået mindst ét modul inden for de seneste 12 måneder). 

b) Behandling: Drøftelse og godkendelse 

c) Bilag: Oversigt over forsinkede studerende, efterår 2024 

d) Konklusion: 

AH orienterede om, at der var 43 studerende med i oversigten. Af dem havde 3 studerende modtaget e-

mail i gul kategori, hvilket var et tilbud om vejledning. Ingen af disse 3 studerende havde på nuværende 

tidspunkt ønsket et møde. 6 studerende havde modtaget e-mail i rød kategori. I rød kategori fulgte 

automatisk mødeindkaldelse til de studerende. Ud af de 6 studerende deltog 2 studerende i det indkaldte 

møde og studieplan er lavet for de to studerende. 2 studerende reagerede på henvendelsen og gav udtryk 

for, at de ikke havde behov for et møde. De var begge blevet forsinket med specialet, men forventede 

begge at aflevere specialet til den kommende deadline. 2 studerende deltog ikke i mødet og har heller 

ikke på nuværende tidspunkt taget kontakt. Det blev ikke fundet nødvendigt at kontakte de øvrige 34 

studerende i oversigten yderligere, idet vi allerede var i kontakt med disse studerende – jf. forklaringer i 

oversigten. SN godkendte oversigten over forsinkede studerende som værende tilfredsstillende. 

 

7) Evaluering inkl. sammenfatning fra foråret 2024 (Poul) 

a) Baggrund: Kvalitetssikring iht. kvalitetsområde 2 ”Uddannelsernes udvikling, tilrettelæggelse og 

drift” 

b) Behandling: Godkendelse 

c) Bilag: CISU4 

d) Konklusion: 

Evalueringen var ikke modtaget og kunne derfor ikke behandles. Evalueringen forventes i stedet 

behandlet på næstkommende SN-møde i november. 

 

8) Begrundelse af valg af uddannelse (Poul) 

a) Baggrund: Opfølgning fra sidste studienævnsmøde, hvor LAND og CISU ikke blev behandlet. Og 

dertil evt. BEM bachelor i AAL og SusCi 



5 

 

 

b) Behandling: Orientering 

c) Konklusion: 

HNN orienterede om, at semesterkoordinator på BEM1 i AAL har nævnt, at bæredygtighed, 

tværfaglighed og bredden i uddannelsen har været afgørende for de studerendes valg af uddannelse. 

LAND udsættes til næste SN-møde. Ift. CISU, så har ML ikke spurgt de studerende endnu. Kommer 

med til næste SN-møde. IRS har spurgt de studerende på SUSCI, men mangler at få lavet en opsamling 

på svarene. Kommer med til næste SN-møde. 

 

9) Studieordningsrevision Sustainable Cities (Iva) 

a) Baggrund: Studieordning ønskes revideret ift. ændring i bedømmelsesform på et kursus på 1. 

semester og 1 kursus på 2. semester  

b) Behandling: Drøftelse og godkendelse 

c) Bilag: 2 x modulbeskrivelser med ændret bedømmelsesform 

d) Konklusion:  

IRS orienterede om, at de studerende har oplevet et stort pres, da alle moduler på kandidatuddannelsen 

bedømmes med karakter og at uddannelsen dermed ligger langt over minimumskrav til bedømmelse 

med karakter. Derfor ønskes nu at få to 5 ECTS kursusmoduler med bedømmelsesformen bestået/ikke 

bestået. – hhv. kursus i ”Transitioning from Wasteful to Sustainable Cities” (1. semester) og kursus i 

”Water Management and Climate Change Adaptation” (2. semester). Den reviderede studieordning blev 

godkendt og indstillet til ikrafttrædelse til september 2025 på 1. semester. Dertil blev det aftalt at søge 

dispensation til at få bedømmelsesformen i 2. semester kursus i ”Water Management and Climate 

Change Adaptation” indført allerede fra februar 2025. AH sørger for at søge dispensation. 

 

10) Studieordningsrevision BEM kandidat (Poul, Martin, Henrik, Kristian) 

a) Baggrund: Igangværende studieordningsrevision bl.a. foranlediget af ønsket udfasning af kursus i 

”Theories of Science and Research Designs”  

b) Behandling: Drøftelse og godkendelse 

c) Bilag: Ændrede modulbeskrivelser 

d) Konklusion: 

Udfasningen af fælles kursus i ”Theories of Science and Research Designs” havde givet anledning til 

ændring i diverse læringsmål og en forhøjelse af projektenhederne på 1. semester fra 15 ECTS til 20 

ECTS på hver af de fire specialiseringer. De fleste ændringer i læringsmål er affødt af udfasningen af 

det fælles kursus, men mange læringsmål og enkelte modultitler er også revideret som en generel 

udvikling af uddannelsen. Dertil er kompetenceprofilen for SEPM og CISU opdateret. 

CISU: Kompetenceprofilen er opdateret. Læringsmål i projektenhederne på 1. og 2. semester er ændret, 

ligesom titlerne på de to projektmoduler er ændret. Dertil mindre ændring i læringsmål i kursus på 1. 

semester i ”Climate Change, Adaptation, and the City”.  

EMSS: Ændring i læringsmål på projektmodulet på 1. semester.  

UPM: Ændring i læringsmål og titel på projektmodulet på 1. semester. Der var på mødet ønske om, at 

den foreslåede projektmodultitel blev ændret således, at den ikke var for tæt på sustainable cities. En 

titel indeholdende urban planning ville være bedre. KO har efterfølgende ændret titlen til ”Sustainable 

Urban Planning”. Ingen kommentarer til indholdet af projektmodulet. Ændring i læringsmål og 

modultitel på 1. semester i kursus i ”Sustainable Urban Planning”. Ændring i læringsmål på kursus på 1. 

semester i ”Planning History and Urban Theory”. Ændring i læringsmål på projektmodulet på 2. 

semester. PBL læringsmål var taget ud og dette fandt SN ikke hensigtsmæssigt. Disse læringsmål blev 

derfor besluttet bibeholdt således, at ændringer i læringsmål kun var af mindre sproglig karakter. 

Ændring i læringsmål på kursusmodul i ”Planning Theory” (2. semester) og lille sproglig ændring i 

læringsmål i kursusmodul i ”The Deliberative Planner” (2. semester). 
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SEPM: Kompetenceprofilen er opdateret. Ændring i læringsmål på projektenheden på 1. semester. 

Ændring i læringsmål på følgende kurser på 1. semester ”Energy Project Evaluation” og ”Energy 

System Analysis 1”. Dertil ændringer i læringsmål på projektmodul og kursusmodul i ”Energy System 

Analysis 2” på 2. semester. Og ændring i læringsmål og titel i kursusmodul i ”Sustainable Energy 

Policies” (2. semester). 

 

Alle ændringer blev godkendt og den reviderede studieordning blev indstillet til ikrafttrædelse til 

september 2025 på 1. semester. 

 

HR spurgte ind til den videre revision af kandidatuddannelsen og PAØ svarede, at han afventer svar på, 

hvordan økonomien ser ud fremadrettet grundet dimensionering.    

 

11) Tidspunkt for PEAS (AAL) studietur i 2025 (Poul) 

a) Baggrund: Henvendelse fra PEAS, AAL vedr. ønske om skemafri i 3 hverdage i marts 2025 grundet 

studietur til Gdansk i perioden onsdag d. 19. marts til søndag d. 23. marts 2025.   

b) Behandling: Drøftelse og beslutning 

c) Bilag: Referat fra PL-SN møde november 2023 

d) Konklusion: 

Der var enighed om, at det var OK med skemafri de tre nævnte hverdage i foråret 2025. 

 

12) Evt. 

ML orienterede om en forespørgsel på aftale med et australsk universitet. Forespørgslen var ukonkret og 

ML ville afsøge nærmere, hvad henvendelsen indeholder. 

Dertil lavede ML en kort opsummering på student labs på CISU. Langt de fleste tilbagemeldinger fra 

studerende og undervisere har været positive. Dog kommentarer om, at hvis der er for mange på 

TEAMS, så udvander det lab-delen. Organiseringen kan være bedre. Gruppen bag forventer at køre det 

igen og vil bede forårskoordinatorerne om temaer/forslag/ønsker til projekter. 

 

 


